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n Naþionala care nu dezamãgeºte,
handbalistele s-au calificat la Mondiale!
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n Luca-Nicolae Iacobici a
refuzat postul de membru
provizoriu al directoratului
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Euro urcã datoritã
numãrului record
de angajaþi din zona
euro

Moneda unicã europeanã
s-a apreciat ieri, pe pieþe-
le externe, faþã de cea

americanã, dupã ce Biroul de Stati-
sticã al UE (Eurostat) a anunþat cã
numãrul angajaþilor din zona euro a
atins un nivel record în primul tri-
mestru din 2017. Avansul este simi-
lar cu cel consemnat în ultimul tri-
mestru din 2016.

Euro a urcat cu 0,6% în a doua
parte a zilei de ieri, la 1,1282 dolari.

Datele preliminare ale Eurostat
aratã cã numãrul angajaþilor a crescut
cu 0,4% atât în Uniunea Europeanã,
cât ºi în zona euro în primul trimestru
din 2017, comparativ cu cele trei
luni precedente. Potrivit Eurostat,
angajaþii au atins un numãr record în
statele UE, în primele trei luni din
2017 (234,2 de milioane), la fel ºi în
zona euro (154,8 milioane).

Comparativ cu primul trimestru
din 2016, numãrul angajaþilor a cre-
scut cu 1,5% în zona euro, în perioa-
da ianuarie-martie 2017, ºi cu 1,4%
în Uniunea Europeanã.

În perioada analizatã, cele mai
mari creºteri ale numãrului angajaþi-
lor au fost înregistrate în Estonia
(2,8%), Malta (1,7%), Suedia
(1,2%) ºi Irlanda (1,1%), singurele
scãderi fiind raportate în Letonia
(-1,9%), România (-1,2%), Croaþia
(-0,6%) ºi Lituania (-0,5%).
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Cât de aproape este recesiunea
globalã ºi a noastrã?
Criza globalã de la sfârºitul

deceniului trecut a fost “so-
luþionatã” printr-o stimulare

fãrã precedent a creditãrii, însã re-
dresarea economiei reale, al cãrei
caracter sustenabil încã se lasã
aºteptat, nu s-a ridicat la înãlþimea
aºteptãrilor.

Acum s-ar putea sã fie prea târziu
pentru depãºirea acestui prag, dupã
cum aratã o analizã recentã de la
USB, preluatã de Zerohedge.

Analiºtii bãncii elveþiene au ac-
tualizat recent evoluþia unui indica-
tor mai puþin urmãrit al impactului
creditului asupra economiei, cunoscut
sub numele impulsul creditului.

Noþiunea a fost introdusã de analistul
Michael Biggs, de la Deut-
sche Bank, în 2009, ºi por-
neºte de la premisa cã cererea
internã depinde de creºterea
creditului nou acordat ºi nu
de simpla creºtere a soldului
total al creditului, adicã cere-
rea depinde de “acceleraþia”
creditului, nu de “viteza” sa.

Economiºtii de la UBS au analizat
principalele economii de la nivel
global, inclusiv cele emergente, al
cãror PIB cumulat reprezintã 77%
din PIB-ul mondial, ºi au constatat
cã “impulsul creditului s-a prãbuºit
brusc”, în condiþiile în care dinamica
acestuia a fost determinatã, în
ultimele 18 luni, de China.

De la un vârf de aproape 4% din
PIB în ianuarie 2016, impulsul cre-
ditului a înregistrat un declin de
aproape 6 puncte procentuale pânã
la sfârºitul lunii trecute, similar scã-
derii înregistrate în perioada crizei
globale. Atunci impulsul creditului a

fost de circa -6% din PIB-ul global,
iar datele recente de la UBS aratã
-2% din PIB-ul global.

La fel cum creºterea acestui
indicator a fost determinatã, în
cea mai mare parte de China, în
special din 2015, declinul sãu
are aceeaºi “sursã”. Impulsul
creditului din China a coborât
pânã aproape de -3% din
PIB-ul þãrii, pe fondul unei cã-
deri aproape libere de la înce-

putul anului curent.
Luna trecutã, Steen Jakobsen, eco-

nomistul ºef al bãncii Saxo Bank, scria
cã “încetinirea impulsului creditului,
determinatã de China, este crucialã
pentru viitorul pieþelor globale”.

Pe baza unor studii interne, Jakob-
sen mai precizeazã cã “existã o
întârziere de circa 9 luni între credit
ºi economia realã, adicã datele eco-
nomice actuale au fost create în urmã
cu nouã luni”.

Ultimele evoluþii ale impulsului
creditului prezentate de UBS l-au de-
terminat pe economistul ºef de la Saxo
sãdeclarecã“probabilitateaunei rece-

siuni în urmãtoarele 18 luni este de
60%”, dar “este probabilã apariþia re-
cesiunii pânã la sfârºitul anului”.

Dar evoluþia creditului din China
nu este singura problemã. Acelaºi
indicator, impulsul creditului, a in-
trat în teritoriu negativ ºi în Statele
Unite, iar analiºtii de la UBS consi-
derã cã principalul “vinovat” este
creditul comercial ºi industrial.

Estimat doar pe baza datelor refe-
ritoare la creditul industrial ºi co-
mercial de la Federal Reserve, im-
pulsul creditului din SUA a coborât
pânã la -0,45% din PIB la sfârºitul
T1 2017, valoare comparabilã doar
cu cele din perioada Marii Recesiuni
(vezi graficul).

“Dupã estimãrile noastre, impul-
sul creditului a intrat în teritoriu ne-
gativ la sfârºitul anului trecut”, au
declarat recent pentru The Telegraph
doi analiºti de la Morgan Stanley, iar
“o astfel de decelerare a creditãrii
companiilor nu a mai fost observatã
de la sfârºitul deceniului trecut, în
perioada Marii Crize Financiare”.

(continuare în pagina 8)

ANGELA CRISTEA, COMISIA EUROPEANÃ

“Avem o creºtere
economicã mare pe termen
scurt, dar sã vedem cum
terminãm anul”
n “Vrem sã vedem
politici inclusive”

Oficialii de la Bruxelles vor ca
toate statele membre ale
Uniunii Europene sã aibã o

creºtere economicã sustenabilã, sã se
dezvolte pe termen scurt, mediu ºi
lung, potrivit doamnei Angela Cristea,
ºeful Reprezentanþei Comisiei Euro-
pene la Bucureºti, care a prezentat,
ieri, cele mai importante recomandã-
ri de þarã ale Executivului comunitar
pentru România, în 2017.

Doamna Cristea a amintit cã apare
întrebarea dacã “creºterea spectacu-
loasã” pe care o înregistreazã în pre-
zent România este sustenabilã, su-

bliniind: “Aº vrea sã combat un mit
care începe sã prindã rãdãcini, ºi
anume cã ar exista o oarecare «gelo-
zie» pe creºterea din România ºi cã
poate de asta unii sunt critici vizavi
de ratele acestea de creºtere. Nu, asta
este tot ce ne dorim de la fiecare stat
membru în parte - sã creascã econo-
mic, sã aibã o dezvoltare sustenabilã
ºi sã creascã pe termen scurt, mediu
ºi lung.

În România, pe termen scurt,
avem o creºtere foarte mare în pri-
mul trimestru al acestui an, dar vrem
sã vedem ºi cum se va termina anul,
ºi care va fi situaþia în 2018, 2019,
2020 ºi aºa mai departe”. (A.V.)

(continuare în pagina 4)

TEODOROVICI:

“Miliardele de euro din fonduri
europene trebuiau cheltuite pânã acum”
l Fostul ministru spune cã Ministerul Fondurilor Europene a dispãrut fãrã logicã

Guvernul nu a dat drumul la
bani în sistem, iar miliarde-
le de euro fonduri europene

trebuiau, pânã acum, cheltuite, a de-
clarat, ieri, Eugen Teodorovici,
preºedintele Comisiei de buget din
Senat, citat de Agerpres.

Domnia sa a explicat: “România nu
avea voie, cumnu a avut voie între pre-
aderare ºi aderare, sã modifice sistemul
folosit în preaderare. Dacã se fãcea tre-
aba asta, ciclul financiar 2007-2013
începea în forþãºidemultcheltuiabanii
alocaþi pentru acea perioadã. Acelaºi
lucru s-a întâmplat, din pãcate, ºi acum.
Ministerul Fondurilor Europene a di-
spãrut fãrã logicã. El a performat foarte
bine ºi a fãcut ceea ce nimeni în Rom-
ânia nu a crezut, la fel ºi în afara Rom-

âniei nu a crezut, nici Comisia Europe-
anã, deci un minister desfiinþat, o abor-
dare schimbatã, din pãcate. Astãzi mã
uit cã banii în piaþã nu sunt. Aici sunt
douã chestiuni diferite. Una este abor-
darea pe care o are Guvernul cu cei de
la CE în ceea ce priveºte acreditarea si-
stemului ºi principala chestiune este
cea între tine, Guvern, ºi mediul econo-
mic, adicã trebuie sã dai drumul la bani
în sistem. Miliardele de euro trebuiau
pânã acum cheltuite, iar când tu vei ter-
mina treaba cu desemnarea Autoritãþi-
lor de Management, atunci trimiþi fac-
turile laComisie.Nupoþi sã faciunblo-
caj. Opreºti partea de finanþare în piaþã.
A început ceva pe noul ciclu financiar,
adicã contracte de achiziþie publicã ºi
lucrãri aferente? Nu!”.

El a precizat cã nu este mulþumit
de sistemul informatic MySMIS:
“De MySMIS nu sunt mulþumit ºi
am spus ºi domnului preºedinte
Aron Popa, preºedintele Autoritãþii
de Audit, cã sper cã nu va lãsa nive-
lul de verificare, standardul, adicã
sã nu îºi diminueze aceastã atenþie
ºi modul de a verifica sistemul pen-
tru cã nu vreau sã avem în România
anul viitor suspendãri de fonduri
pentru cã acum s-a închis un ochi
sau altul la modul în care se desem-
neazã autoritãþile de management.
ªtiu cã este un an de final de mandat
al domnului preºedinte, în octom-
brie pleacã. Sper ca acest moment
sã nu influenþeze decizia Autoritãþii
de Audit”. (A.G.)

GEORGE ROTARIU, BITCOIN ROMÂNIA:

“CEO-ul Blockchain
estimeazã cã bitcoinul va fi
500.000 dolari, în 2030”

Reporter: Moneda digitalã bit-
coin ºi tehnologia blockchain repre-
zintã un subiect pe cât de la modã, pe
atât de greoi pentru mulþi dintre noi.
Putem considera cã aceastã nouã
tehnologie ºi, respectiv, criptomone-
dele, constituie un nou sistem
financiar?

George Rotariu: Personal,
consider cã tehnologia blockchain
poate sta la baza unui nou sistem

financiar. Încã nu este un sistem fi-
nanciar adoptat, dar tehnologia în
sine poate reprezenta un întreg si-
stem financiar. Teoretic, acum,
bitcoinul este o monedã digitalã
acceptatã la platã pe diferite
site-uri, pentru diferite busi-
ness-uri, iar în Japonia a fost ac-
ceptatã ca monedã oficialã, la ni-
vel naþional.

Dar oamenii pot face mult mai

mult cu aceastã criptomonedã decât
sã facã plãþi. De exemplu, pot investi
- nu mai au nevoie de o altã entitate,
cum ar fi banca, ca sã-ºi pãstreze
propriile valori, sã facã depozite, ci
pot investi în bitcoin, pot face tran-
sferuri mari de bani, pot cãlãtori
plãtind în bitcoin.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 3)

Nãbãdãi cu Dragnea
ºi Grindeanu

Nu era clar nimic, la închiderea
ediþiei.

Grindeanu s-a rãzvrãtit împotriva
lui Dragnea ºi se încãpãþâneazã sã nu
demisioneze sau, dimpotrivã, îi face
jocul nedemisionând?

Demisiile membrilor Guvernului
au fost depuse, duminicã, pe biroul
lui Dragnea sau încã de dinainte sã
fie numiþi miniºtri?

Decât timp au nevoie miniºtrii
ALDE ca sã-ºi depunã demisiile pe
biroul lui Cãlin Popescu Tãricea-
nu?

Miniºtrii ALDE îºi depun demi-

siile în douã locuri, ºi la Tãriceanu, ºi
la Dragnea?

De ce ar vrea Dragnea sã demitã
Guvernul?

1.Dacã Guvernul a îndeplinit pro-
gramul de guvernare, aºa cum
Dragnea a afirmat, acum douã sãp-
tãmâni, atunci cum de sãptãmâna
asta nu l-a mai îndeplinit?

2.Dacã Liviu Dragnea s-a supãrat
pe Sorin Grindeanu ºi Viorel ªtefan
pentru cã nu au venit la adoptarea le-
gii salarizãrii, cum de s-a supãrat pe
întreg Guvernul?

3.Oare Dragnea crede cã un alt

Guvern îi va adopta pragul pentru
abuzul în serviciu, ca sã scape de
pârnaie?

Nu, nu era nimic clar.
Nu era clar dacã aceasta era o

crizã politicã realã sau pur ºi sim-
plu o neînþelegere între ºefi ºi su-
bordonaþi.

Când am închis ediþia, ei încã nu
se împãcaserã ºi nici nu divorþaserã.

Nimic nu era ºtire, televiziunile
colcãiau de zvonuri.

Fiþe, faze ºi impresii.
Este asta o crizã politicã sau este

doar o crizã în mintea lui Dragnea?n

CÃLIN
RECHEA

Moneda digitalã bitcoin îºi va continua trendul ascendent, estimeazã George Ro-
tariu, CEO ºi Co-fondator al Bitcoin România.
Domnia sa ne-a declarat, într-un interviu: “Bitcoinul este la un nivel destul de
sus, cred cã vor mai exista corecþii, dar în continuare tind sã cred cã el va creºte,
în urmãtorii câþiva ani ajungând la 5.000 de dolari. Existã ºi previziuni ale unor
oameni destul de importanþi cã aceastã monedã va ajunge la 10.000-50.000 ºi
chiar 500.000 de dolari, în 2030. Peter Smith, CEO-ul de la Blockchain, ºi un
co-fondator al Snapchat au estimat aceastã valoare”.


